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*Planetárium 
pre Bratislavu?

Slovenské planetáriá, o. z.



*Slovenské planetáriá, 
o.z.



*Opis planetária 
pre Bratislavu
Projekčná kupola s priemerom cca 
15-17 m zavesená nad hľadiskom 
pre približne 150 divákov pojme 4 
– 5 školských skupín. Sála sa dá 
využiť aj na prednášky a 
príležitostné umelecké produkcie.



* Štefánikova astronomická 
spoločnosť 1936

* Astronomický úsek PKO 1958

* Zakúpenie prístroja 1958

* Výstavba budovy 1989

* Memorandum s magistrátom 
2018

*História 
neexistujúceho 
planetária



*Multimédiá pre 
ľudí

*Bratislava je jediné hlavné mesto v EÚ 
(a snáď aj v Európe), ktoré nemá 
hvezdáreň ani planetárium.

*Približne 600-tisíc obyvateľov v 
bratislavskom kraji nemá žiadne verejné 
astronomické pracovisko.

*len cieľová skupina žiakov 4. ročníka ZŠ 
predstavuje minimálne 300 exkurzií 
ročne.



*Ekonomika 
projektu

Výnosy celkom 560 000,00 Náklady celkom 560 000,00
Výnosy zo 
vstupného 450 000,00

Nákup tovaru a 
materiálu 40 000,00

Výnosy z predaja 
tovaru 50 000,00

Spotreba energie a 
vody 40 000,00

Výnosy z prenájmu 
sály 30 000,00

Služby, údržba, 
propagácia 90 000,00

Výnosy z doplnkovej 
činnost 10 000,00

Mzdy, odvody a 
dane 360 000,00

Dotačný príspevok 20 000,00 Výroba programov 30 000,00



*Planetárium v River 
Park II

*2013 lobovanie u kandidátov na primátora

*2015 schválenie projektu v PKO

*2016+ konzultácie s o.z.

*2018 podpis memoranda (mesto, investor, o.z.)

*po nástupe nového primátora (2019) nezáujem mesta

*2020 podporné listy

*Covid

*hotová podrobná projektová dokumentácia, po 
viacerých prieťahoch sa čaká už len na (územné r.) 
stavebné povolenie



*Planetárium v River 
Park II

*EIA, územné/stavebné/výrub

*https://www.yimba.sk/river-park-ii/konecne-
pokrok-vystavba-pokracovania-river-parku-sa-
priblizila    (5.2023)



*Planetárium v River 
Park II
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*Planetárium v River 
Park II

*december 2022 – náznak, že sa niečo deje, prebehlo 
stretnutie s primátorom (aj zmienka V. Dolinay – 
pomenovanie planétky), vysvetlenie o planetáriách, 
záver: ešte si to premyslia

*22.6.2023 prišla správa, že sa mesto dohodlo s 
investorom na zrušení projektu, hlasovanie o týždeň

*pátranie po materiáloch
február 2022 – sadrokartón

*počas týždňa – snaha o stiahnutie bodu z rokovania a 
vytvorenie priestoru na diskusiu (v čase začiatku 
stretnutia Fb status primátora, kt. na stretnutie 
neprišiel), ďalší deň – zamietnuté



*Planetárium v River 
Park II

*
*PR mesta

*argumenty – projekt pre pár nadšencov

*https://hnonline.sk/slovensko/96058334-dva-
tyzdne-v-parlamente-boli-pre-bratislavu-horsie-ako-
pandemia-a-vojna-dohromady-tvrdi-matus-vallo
„Planetárium bolo plánované pred desiatimi rokmi, avšak virtuálna realita zaznamenala 
obrovský posun. Planetáriá sú skôr napríklad doplnkom múzeí. Je to typ stavby, ktorý sa už 
veľmi nestavia.“

*https://zastupitelstvo.bratislava.sk/data/att/60892.pdf
„...Budeme sa baviť o tom, či mesto trvá na tom, aby Planetárium dneska malo najmä v 
momente, keď sa rozvíjajú – virtuálna realita – tak sa ustupuje od toho, že niekto 
premieta hviezdy na veľký oblý sadrokartónový priestor alebo plátno....“

*teda BA niečo také nepotrebuje



*Planetárium v River 
Park II

*argumenty - vyvrátenie

*majetok investora (dosah mesta?)

*lepšie 11M pre mesto ako 8M do súkr. majetku

*radšej nie samostatnem ale ako súčasť...

*nakoniec na mieste býv. PKO nezostane 
prakticky žiadna v-p inštitúcia

*zmena postoja navonok – planetárium je vraj 
dobrá vec a je potrbné, ale inde (napr. ako 
súčasť väčšieho celku...)



*Planetárium v River 
Park II

*
*dlhá búrlivá diskusia poslancov a nakoniec 

vystúpenie ľudí pred magistrátom (niekoľkí ľudia 
od nás z o.z. a ďalší, napr. Jakub Kapuš (SOSA), 
K. Maštenová (klub Astronómov SNM), ....

*december 2015 – 29.6.2023, takmer 8 rokov 
príprav sa zmietlo zo stola....

*...celkovo desiatky príspevkov/článkov v rôznych 
médiách

*Ide sa hľadať nová lokalita (termín 06.2024)...



*Planetárium v River 
Park II

*postrehy/otazky/uvahy

*nechali projekt bežať takmer do začiatku 
výstavby

*dialo sa v case, ked CZE druzica

*v roku 100 vyrocia panetarii

*projekt nemusel byť ideálny, ale mohol fungovať 
10-15-25? rokov kým sa nájde lepší... zase 
stratené generácie mladých

*politická (ne-)kultúra na Slovensku – rušia sa 
rozbehnuté projekty, lebo nástupca má iné 
priority (preto sa mnoho vecí nedokončí...)



* Slovenské planetáriá, o. z.

* Mgr. Peter Bartek

* Ing. Juraj Kubica, PhD.

* Ing. Peter Wachter

*Planetárium pre 
Bratislavu!
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